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گروه سیاسی-محمدحسین یزدی: اولین روز ابان ماه 
فیلمی در فضای مجازی به سرعت تکثیر شد که نشان می داد 
در مراســم معارفه عابدین خرم اســتاندار استان آذربایجان 
شرقی و در هنگام سخنرانی وی، فردی به جایگاه می رود و 
بدون مقدمه به او ســیلی می زند. اگرچه در کشورهای دیگر 
گهگاه از این نوع اتفاقات می افتد اما به نظر می رســد که در 
ایران این اولین بار است که چنین اتفاقی مشاهده می شود. 
تعرض به عبدالله نوری وزیر کشور وقت و عطاء الله مهاجرانی 
وزیر ارشــاد دولت خاتمی در دوران اصلاحات اتفاق عجیبی 
بود که در همان ســالها و در نماز جمعه به وقوع پیوست و 
بعضی افراد ادعا کردند که حتی قصد ترور آنها وجود داشته 
اســت اما این موضوع چندان پیگیری نشــد. یک بار هم در 
سالهای بعد از 1388 هنگامی که حجت الاسلام والمسلمین 
مهدی کروبی به نمایشگاه کتاب رفته بود، یکی از افراد معلوم 
الحال به طرف او کفش پرت کرد. در بازگشت حسن روحانی 
از ســفر نیویورک در سالهای اول نیز یک نفر در فرودگاه به 
سوی خودرو او کفش پرتاب کرد که البته با توجه به ناراحتی 
کاســبان تحریم از مذاکرات معلوم بود از کجا آب می خورد. 
پرتاب مهر و کفش نماز به علی لاریجانی در قم و در جریان 
راهپیمایی 22 بهمن 1391 نیز نمونه ای دیگر بود که درباره 
انگیزه های افرادی که چنین کردند و وابستگی آنها به مراکز 
خاص حرفهایی بیان می شــد اما چندان پیگیری نشــد. با 
این همه هیچ کدام از این اتفاقات به اندازه ســیلی به گوش 
اســتاندار مورد توجه واقع نشد و پرواکنش نبود. اینکه چرا 
این موضوع این قدر بازدید داشته و درباره آن مسائل مختلف 
نوشــته شده است، موضوعی است که لازم است مورد توجه 

قرار گیرد و از منظر سیاسی و جامعه شناسی تحلیل شود.
احمــد زیدآبــادی روزنامه نگار مطــرح اصلاح طلب در 
واکنش به این اتفاق نوشــت: »برخــورد فیزیکی در جریان 
معرفی استاندار آذربایجان شــرقی مایۀ تأسفِ بسیار است.  
این نوع برخورد ها نشــانۀ خشم متراکم و همراه با از دست 
رفتنِ تاب آوری قشــری از ایرانیان در فقدان راهکار تعریف 
شده ای برای تعامل مدنی بین اجزاء جامعه و حکومت است. 
از ایــن قبیل برخورد ها با هر فرد و به هر انگیزه ای، نباید به 
شوق آمد و خوشــحال شد؛ چون اگر رسم شود، رسم بدی 

خواهد شد با پیامد هایی مهیب!«
فیلمی که از این واقعه منتشر شد، گویای همه چیز بود؛ 
و شاید انتشار آن باعث شــد که خبرگرازی ها و رسانه های 

نزدیک به دولت نیز این خبر را البته با لطافت پوشش دهند. 
مثلا خبرگزاری فارس نوشــت: » در ابتدای قرارگرفتن خرم 
در پشت تریبون، یکی از حاضرین اقدام به برخورد فیزیکی با 
استاندار منتخب کرد و موجب شد برای لحظاتی نظم جلسه 
بهم بریزد. این فرد ابتدا ضربه ای از پشــت سر به خرم وارد 
کرد و ســپس اورا هل داد. استاندار آذربایجان شرقی پس از 
ایــن اتفاق متانت خود را حفظ کرد و از هر گونه واکنشــی 
خودداری کرد. اما با دخالت ماموران حراست سالن بلافاصله 
فضای جلســه به حالت عادی برگشت، انگیزه های این فرد 

خصومت شخصی عنوان شده است.«
این خبرگزاری همچنین نوشــت که حضار با ســردادن 
شــعار مرگ بر منافق و عابدین خــرم حمایتت می کنیم به 
حمایت از اســتاندار جدیــد پرداختند. برخی رســانه های 
غیررسمی، ادعا کرده بودند که افرادی در سالن، در حمایت 
از فرد ســیلی زننده شعار داده اند که مشاهدات خبرنگاران و 
حاضران در مراسم معارفه، حاکی است این ادعا صحت ندارد.
خبرگزاری دولتی ایرنا نیز درباره انگیزه فردی که سیلی 
زده نوشت: »فرد حمله کننده به استاندار جدید آذربایجان 
شرقی، که گفته می شود یکی از کارکنان سپاه عاشوراست، 

بنا بر دلایل شخصی این اقدام را انجام داده است.«

در ادامه این رســانه ها سعی کردند به انگیزه »شهروند« 
ســیلی زننده را اطلاع رســانی کنند. فارس نوشت: همسر 
شــهروند مذکور، روز گذشــته برای تزریق واکسن کرونا به 
یکی از مراکز درمانی اســتان مراجعه کرده که در آن مرکز، 
به علت نبود واکســیناتور زن، یک واکسیناتور مرد اقدام به 
تزریق واکسن برای همسر وی کرده است که همین موضوع، 

باعث عصبانیت شدید نامبرده شده است.
یکی از مسؤولان ارشد استانداری آذربایجان شرقی که از 
جزئیات این اتفاق مطلع شده بود پس از پایان مراسم، درباره 
علت بروز این مشــکل تصریح کرد که مراکز متعددی برای 
آقایان و خانم ها در سراسر استان به صورت مجزا و با رعایت 
حدود شــرعی و اخلاقی در نظر گرفته شده که فرد مذکور 
می توانســت به این مراکز مراجعه کند با این حال، ظاهراً به 
مرکزی مراجعه کرده که در آن روز، استثناءً واکسیناتور زن 
حضور نداشــته و یک واکسیناتور مرد اقدام به این کار کرده 
در حالی که خانم ایشــان می توانست مانع از تزریق واکسن 
توســط واکسیناتور مرد شود که البته همین موضوع هم در 

حال پیگیری است.
اما علی علیزاده، نماینده مراغه در مجلس گفت: فردی 
که اقدام ســیلی به اســتاندار آذربایجان شــرقی می کند 

از همکاران ســابق وی بوده اســت. قطعــاً انگیزه این فرد 
مشکلات و خصومت شخصی بوده است و ربطی به انتصاب 
اســتاندار و یا حتی سخنان وی نداشته است چرا که اساساً 
در بدو ورود اســتاندار و آغاز ســخنان وی اقدام به چنین 

حرکت می کند. 
وی ضمن انتقاد از ضعف برگزاری مراســم یادآور شد: 
متأســفانه در این مراسم امنیتی و کنترلی وجود نداشت و 

این از ضعف مدیریت در برگزاری مراسم است.
در فضای مجازی مطالب دیگری در خصوص این اتفاق 
گفته می شود. بعضی از هواداران محمود احمدی نژاد ادعا 
می کنند که فرد ســیلی زننــده از طرفداران احمدی نژاد 
بوده و در اعتراض به محدودیت های وی چنین کرده است! 
بعضی شایعات هم بی اعتنایی به وضعیت شغلی این فرد را 

باعث این اقدام دانسته اند. 
احمد وحیدی، وزیر کشــور که در هنگام سیلی خوردن 
اســتاندار آذربایجــان شــرقی در مراســم معارفه حضور 
داشــت، در توئیتر به این اتفاق واکنش نشان داد و نوشت: 
»مســئول در نظام مقدس جمهوری اســلامی چون در راه 
خدمت بــه بشــریت و مخلوقات خدا و بــه خاطر رضای 
 حــق تعالی در خدمت مخلوق اســت، از ســیلی و توهین 

 نمی هراسد.«
سپاه عاشــورا نیز که گفته می شود فرد سیلی زننده از 
پرسنل این سپاه است، در بیانیه ای به این مناسبت نوشت: 
»به دنبال رخ دادن حادثه ناگوار هتک حرمت به اســتاندار 
ولایی و جهادی آذربایجان شــرقی جنــاب آقای عابدین 
خــرّم که قلوب امت حزب الله، خانواده های معظم شــهدا 
، بســیجیان ، پاســداران و قاطبه مردم غیور و همیشه در 
صحنه آذربایجان را مکدر نمود، سپاه عاشورا ضمن محکوم 
نمودن رفتار سخیف و دون شان فرد خاطی، از مجاهدت ها 
و رشــادت های ســردار خرّم در جبهه های دفاع مقدس و 
مقاومت اسلامی و عرصه خدمت رسانی و نیز رفتار کریمانه 
ایشــان در این موضوع قدردانی نمــوده و از خدای متعال 
توفیقات آن مجاهد خســتگی ناپذیر را در خدمت به مردم 

شریف آذربایجان مسئلت می نمائیم.«
استاندار آذربایجان شرقی نیز همان روز پس از این اتفاق 
اعلام کرد که ســیلی ای که در مراسم معارفه اش خورده، از 
جنس همان سیلی هایی  است که وقتی در جنگ سوریه در 
اسارت بوده، از دشمن می خورده ولی این سیلی را می بخشد.

چرا فیلم معارفه استاندار این همه در فضای مجازی دیده شد؟

از »تعرض به وزیر کشور« تا »سیلی به گوش استاندار« 

یک عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی 
مجلس شــورای اســلامی با طرح این سوال که » مدعیان 
تطهیر طالبان کجا هســتند؟« گفت که مقامات طالبان، 
شــیعیان چند ولایت افغانســتان را وادار به کوچ اجباری 

کرده اند.
به گزارش ایسنا، محمود احمدی بیغش نماینده شازند 
در مطلبی در صفحه توییتر خود نوشت: »مقامات طالبان 
در چند ولایت افغانستان که اکثریت شهروندان آن شیعه 

هستند، همه را وادار به کوچ اجباری کرده اند تا زمین ها و 
خانه های آن ها را به حامیان خود تحویل بدهند.  مدعیان 

تطهیر طالبان کجا هستند؟ چرا ساکت اند؟«
در ادامه تحولات افغانســتان، اخیرا روســیه نشســت 

بین المللی درباره افغانســتان با حضــور اعضای طالبان و 
نمایندگان 1۰ کشــور از جمله چین و پاکســتان برگزار 
کرده است. درباره این نشست، حسن کاظمی قمی نماینده 
رییس جمهور در امور افغانســتان با اشــاره به دیدار خود 

با هیاتی از طالبان در مســکو گفت که در دیدار با هیات 
طالبان به سرپرست مولوی عبدالسلام حنفی معاون ریس 
الوزرای دولت موقت طالبان در مسکو مطرح کردیم، ثبات 
و امنیت منطقه و کشــورهای همسایه افغانستان در گرو 

شرایطی است که در این کشور می گذرد.
پیــش از ایــن هیــات نمایندگی طالبان بــه رهبری 
عبدالســلام حنفی، با اتحادیه و اروپــا و آمریکا مذاکراتی 

انجام داده بود.

یک کارشــناس مســایل بین الملل گفت: باید به میز 
مذاکره برگشــت و گفت وگوهای برجامی را از سر گرفت؛ 
چه به نتیجه برســیم چه نرسیم باید بدانیم که تحریم ها 

بدون مذاکره لغو نمی شوند.
حســن بهشــتی پور در گفت وگو با ایســنا با اشاره به 
تصمیم ایــران و اروپا برای برگزاری یک دور مذاکرات در 
بروکســل گفت: از برگزاری  این نشست در بروکسل این 
تلقی شــد که ایران می خواهد بین اروپا و آمریکا تفکیک 
ایجاد کند اما واقعیت این اســت که اتحادیه اروپا از وقتی 
در قالب تروئیکای اروپا از سال 82 و توافقات آن سال ها با 
ایران در تعامل بود تا الان نتوانسته مستقل عمل کند. بنا 
بر این تجربه ای که با تروئیکای اروپا داشتیم، موفق نبود، 
در آن زمان می گفتند بدون آمریکا نمی توانند تعهداتشان 

را اجرا کنند.
وی ادامه داد: دومین تجربه هم بعد از خروج آمریکا از 
برجام بود که با وجود اینکه اروپا از ایران خواست از برجام 
خارج نشــود و آنها عدم حضور آمریکا را جبران می کنند 

اما در حد سیاسی فقط موثر بودند و در بخش اقتصادی و 
عملی هیچ اقدامی را پیش نبردند.

طاین کارشــناس مســایل بین الملل گفــت: از نظر 
اقتصــادی شــرکت های اروپایی از دولت هایشــان حرف 
شــنوی ندارند و از ترس آمریکا حاضــر به تعامل با ایران 
نیســتند و حتی چین و روســیه هم از این مساله متاثر 
بودند. پس با این تجربه چرا می خواهیم باز اروپا را تســت 
کنیم آیــا اروپا بدون آمریکا می تواند کاری از پیش ببرد؟ 
از طرفــی روابط دو جانبه ایران و اروپــا هم بدون روابط 
اقتصادی معنای خاصی ندارد، بنا بر این سیاست تفکیک 
بیــن اروپا و آمریکا راه به جایی نمی برد. شــاید در زمان 
ترامــپ امیدواری هایی را ایجاد می کرد اما در دوره بایدن 

دیگر امکان پذیر نیست.

بهشــتی پور تصریح کرد: بعــد از موضع آمریکا درباره 
نشست بروکسل مسئول سیاســت خارجی اتحادیه اروپا 
اعلام کرد که هنوز زمان برگزاری این نشســت مشخص 
نیست و همین مساله نشان می دهد که بدون هماهنگی با 
آمریکا این مساله قابل مدیریت نیست. این در حالی است 
که عملا روسیه هم از برگزاری نشست بروکسل استقبال 
نکــرد. وی درباره رویکرد ایران به بازگشــت به مذاکرات 
ویــن گفت: منطق ایران این اســت که مذاکراتی را انجام 
می دهم که در نتیجه آن تحریم ها لغو شــود و مذاکراتی 
نمی کنــم که به جز تحریم بحثی باشــد، اما طرف مقابل 
می گویــد همه تحریم ها را یک جا بر نمی دارد. در شــش 
دور مذاکــرات وین پذیرفته بودند بعضی از تحریم ها مثل 
تحریم نفت و بانک مرکزی بردارند به شرط اینکه ایران به 

تعهدات قبل برگردد و ایران هم می گوید تضمینی نیست 
که این کارها انجام شــود و دوبــاره آمریکا نقض تعهدات 
نکند. در عین حال همه این مســایل به مذاکره نیاز دارد 
و از طریق رسانه ها و تریبون ها نمی شود مواضع را منتقل 
کرد. باید به میز مذاکره برگشــت و گفت وگوها را از ســر 
گرفت، چه به نتیجه برســیم چه نرسیم باید نقطه نظرات 

را به طرف های برجامی در قالب مذاکره بیان کرد.
این کارشناس مسایل بین الملل گفت: دیپلماسی هیچ 
وقت بن بســت ندارد و راه های مختلف را می تواند بررسی 
کند. باید به هر حال دنبال راهکاری باشیم که دو طرف بر 

سر آن توافق داشته باشند.
وی تصریح کرد: تحریم ها بدون مذاکره لغو نمی شوند. 
باید وارد مذاکره شد البته اگر در داخل اصلاحات اقتصادی 
انجام دهیم برای مقابله با تحریم ها موثر است با این حال 
حتی اگر تحریم را کم اثر یا بی اثر کنیم، باز هم نیاز است 
تا تحریم ها لغو شــود وگرنه مانع جدی بر سر راه اقتصاد 

کشور خواهند بود.

سخنگوی کمیسیون اصل 9۰ مجلس شورای اسلامی، 
تاکید کرد: دهک های بالای جامعه اگر نمی خواهند الگوی 
مصرف برق خــود را اصلاح کنند بایــد رقم ها برای آنان 
تصاعدی محاســبه شود اما نباید همه مشترکان را با یک 
الگو سنجید و الگوها و تعرفه ها اگر نیاز به اصلاح دارد، به 

فوریت باید اصلاح شود.
علی خضریان در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر ضرورت 
کاهش یارانه برق مشــترکانی کــه بیش از الگوی مصرف 
استفاده دارند، بیان کرد: برای پرداخت یارانه های مستقیم 
و غیر مستقیم در طی چندسال اخیر و از زمان دولت نهم 
مســائلی به صورت عملیاتی مطرح شد که ما نباید عدالت 
را با برابری یکســان بدانیم و این بحث مطرح شد که اگر 
فردی پرمصرف بوده بایــد هزینه مصرف خود را بالاتر از 

استانداردها و الگوی تعریف شده پرداخت کند. 
وی در ادامــه اظهــار کرد: این بحث رســید به حذف 

یارانه های غیر مستقیم و پرداخت یارانه های مستقیم و ما 
به سمت واقعی کردن قیمت ها حرکت کردیم. این اقدام تا 
بخشی موثر واقع شد و توانست الگوی مصرف را در خیلی 
از بخش ها اصلاح کند. این نتیجه به ما نشان می دهد که 
ما می توانیم با کاهش یارانه مشترکان پرمصرف، به سمت 
اصلاح الگوی مصرف جامعه حرکت کنیم. اگر بخشــی از 
طبقه مرفه می خواهد بیشتر از سقف الگوی مصرف از برق 
اســتفاده کند، باید هزینه مــازاد آن را خودش بپردازد و 

نباید هزینه آن بر دوش قشر مستضعف بیفتد.
نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: 
بعد از اینکه به مرور زمان از اجرای طرح قبلی گذشــت، 
باتوجه به اینکه عدد یارانه مستقیم ثابت ماند و متاسفانه 
در چند سال اخیر ارزش پولی خود را از دست داد، مجددا 
ما در حقیقت داشــتیم یارانه غیرمســتقیم خود را رشد 
می دادیم. من معتقدم ما باید زودتر از این ها در این حوزه 

اقدام می کردیم. البته بنده موافق افزایش یارانه مســتقیم 
بــرای همه طبقات اجتماعی نیســتم و آن را برابر عدالت 

نمی دانم. 
سخنگوی کمیســیون اصل 9۰ مجلس در ادامه تاکید 
کــرد: حتما بایــد دهک های پایین تر حمایت بشــوند و 
دهک هــای بالاتر هزینه های مازاد خودشــان را بر دوش 
بگیرند. در مورد یارانه های غیرمســتقیم نیز بنده معتقدم 
که ما باید به این سمت برویم که دهک های بالای جامعه 
اگــر نمی خواهند الگــوی مصرف خود را اصــلاح کنند، 
رقم ها برای آنان تصاعدی محاســبه شود و یارانه ای به پر 

مصرف ها تعلق نگیرد.
وی افــزود: در عین حــال که تاکید دارم مشــترکان 
پرمصــرف نبایــد یارانه انــرژی دریافت کننــد اما نباید 
مشــترکان پرمصرف در فرمولی غیرمنصفانه شناســایی 
شــوند. به عنوان مثال فرمولی که این روزها در محاسبه 

بــرق اســتفاده شــده و از یکجایی به بعد مشــترکان را 
پرمصرف تلقی می کند، اگر نیاز به اصلاح داشــته  باشــد، 
باید اصلاح شود. تنها آن بخش از اقشار مرفهی که الگوی 
مصــرف را رعایت نمی کنند بایــد هزینه مصرف اضافه تر 

خود را بپردازند.
خضریــان در پایان با تاکید بر ضرورت تعیین ســقف 
میزان مصرف مشــترکان پر مصرف متناســب با شرایط 
هر منطقه و بر اســاس عدالت اجتماعی، خاطرنشان کرد: 
حتما الگوی مصرف برق باید در هر منطقه ای متناسب با 
شرایط بومی آن ســنجیده شود. مثلا در بخشی از مناطق 
شــمالی کشــور به دلیل رطوبت بالا تقریبا اســتفاده از 
کولر گازی ناگزیر اســت. الگوهای مصرف باید براســاس 
شرایط بومی هر منطقه ســنجیده شود و قضاوت افراد بر 
 اســاس آن صورت گیرد و نباید یک الگوی یکدســت در

 نظر گرفت.

یک کارشناس مسائل حقوقی گفت: باید مجلس شورای 
اسلامی ماده ۴۷۷ قانون آیین دادرسی کیفری را اصلاح  و 
یا آنرا نســخ کند و یا اینکه قوه قضاییه پیشنهاد نسخ ماده 
مذکــور را در قالب لایحــه ای در خصوص حذف یا اصلاح 

آن بدهد. 
کارن روحانی در گفت وگو با ایسنا درباره سخنان اخیر 
رییس قــوه قضاییه مبنی بر اینکــه »فرآیندهای پیچیده 
رســیدگی موجب فســاد اســت و ماده ۴۷۷  قانون آیین 
دادرســی کیفری با این وضع قابل استمرار نیست«، ضمن 
تایید این سخنان گفت:  همانطور که می دانید  قانون آیین 
دادرسی کیفری در ســال 92 به صورت آزمایشی تصویب 
شــد و در سال 9۷ دائمی شــد. یکی از مسائلی که مطرح 
هســت و جای بحث دارد این است که زمانی که قانونی به 
صورت آزمایشــی تصویب می شود اقتضای آزمایشی بودن 
آن ایجاب می کند تا در عرصه عمل ملاحظه شــود که چه 
نقاط قوت و  ضعفی دارد و طبعاً با بررســی آن، اصلاحات 
لازم قبل از دائمی شــدن صورت پذیرد ، اما متاسفانه قانون 
آیین دادرسی کیفری در سال  9۷ بدون هیچ گونه تغییری 
دائمی شد. اگر قرار بود که بدون هرگونه تغییری دائمی شود 

لزومی نداشت ابتدا آزمایشی باشد.
وی افزود: باید  نقاط قوت و ضعف قانون آزمایشی پیش 
از دائمی شــدن آن بررسی شود کما اینکه در این خصوص 
مقالات متعددی نوشته  و جلسات علمی متعددی گذاشته 
شــد و بهتر بود در زمان آزمایشــی اجراشدن، قانون آیین 

دادرسی کیفری مورد  بررسی قرار می گرفت.

روحانــی ادامــه داد:  ماده ۴۷۷ قانون آیین دادرســی 
کیفری  یکی از  موادی اســت که همانطور که ریاست قوه 
قضاییه اشــاره داشــت  ایراد دارد و قطعیت آرا که مدنظر 
هر نظام حقوقی هست تا موجب استحکام و تثبیت روابط 
حقوقی میان افراد شود را متزلزل می کند؛ زیرا  همیشه این 
نگرانی وجود دارد که در مورد رای صادره  از ســوی  یکی 
از متداعیین تقاضای  اعمال ماده ۴۷۷ شود و محتوای رای 

تغییر کند.
این وکیل دادگستری خاطرنشان کرد: ماده ۴۷۷ قانون 
آیین دادرسی کیفری چندین تاسیس جدید دارد که اساسا 
با مبانی کلاســیک فرجام خواهی در دیوان عالی کشــور 
نیز ســازگار نیســت.  اولاً  طبق ماده ۴۷۷   تقاضای اعاده 
دادرســی از  رئیس قوه قضاییه یکی از طــرق فوق العاده 
تجدیدنظر است و موضوع این ماده صرفاً مربوط به  احکام 
کیفری نیســت بلکه  احکام حقوقی و احــکام و قرارهای 
صادره از دادگاه های نظامی و شــورای حل اختلاف را  در بر 
می گیرد و می بینید که در یک قانون آیین دادرسی کیفری 
که مختص دادرسی کیفری است؛ این ماده  این اختیار را به 

تمام دعاوی و تمام پرونده ها تعمیم داده است. 
این حقوقدان افزود:  اعاده دادرســی عادی هم در قانون 
آیین دادرســی مدنی و هم در قانون آیین دادرسی کیفری 
دارای تشریفات و شرایط پیچیده ای است تا براحتی نتوان 
بنیان یک رای قطعی را متزلــزل کرد،  اگر در آنجا  اعاده 
دادرسی تجویز می شود، در پرونده های کیفری موضوع در 
دیوان عالی کشور  بررسی و در صورت پذیرش به شعبه هم 

عرض ارجاع می گردد  و در پرونده های مدنی و یا به اصطلاح 
حقوقی رسیدگی  در مرجع صادرکننده حکم قطعی انجام 
می شــود و تشریفات و شــرایط خاص خود را دارد  اما در 
ماده ۴۷۷ قانون آیین دادرســی کیفری شما می بینید که 
دیوان عالی کشــور پس از ارجاع موضوع رسیدگی کرده و 
اگر رای خلاف بین شــرع باشــد  مبادرت به صدور حکم 

ماهوی می کند.
این وکیل دادگســتری تصریح کرد: در ماده ۴۷۷ معیار 
مشــخصی برای تعیین موارد خلاف بین شرع نداریم و این 
معیــار در ید مقام تصمیم گیرنده گذاشــته شــده و هیچ 
مشــخصه ای وجود نــدارد و همین امر موجب توســعه و 
تشتت نظر شده و در صورت صدور رای قطعی توسط شعبه 
مرجوع الیه در دیوان عالی کشور هیچگونه فرایند بازنگری 
در این خصوص پیش بینی نشده است و اساسا توسعه موارد 
استثنایی و فوق العاده با ماهیت آن مغایرت دارد.  متاسفانه 
تعداد درخواســت ها زیاد است و هرکسی می تواند در مورد  
احکام قطعی صادره  حداقــل یکبار دیگر طبق ماده ۴۷۷ 
درخواست  رسیدگی کند و  همین امر پرونده ها و مراجعات 
به دادگســتری را افزایش و مناسبات حقوقی مردم را دچار 
تزلزل می کند.  تنها راهش این اســت که مجلس شــورای 
اسلامی این ماده را اصلاح  و یا آنرا نسخ کند و یا اینکه قوه 
قضاییه پیشنهاد نســخ آنرا در قالب لایحه ای در خصوص 

حذف یا اصلاح ماده ۴۷۷  بدهد. 
روحانی افزود: پیش از این نیز قوه قضاییه می تواند برای 
اینکه  این موضوع را محدود کند مواردی را که تجویز اعاده 

دادرسی می شود محدود و با آن سختگیرانه برخورد کند  و 
درخواســت ها را به راحتی نپذیرد و یکسری معیارهایی را 
برای پذیرش قــرار دهد  و این اجازه را  ندهد که هر کس 
به هر طریقی  این درخواست را بدهد زیرا این ازدیاد باعث 

کاهش اعتبار آرای قطعی می شود. 
وی با بیان اینکه   بهتر است  رسیدگی ها  چند مرحله ای 
شود،گفت:   در حال حاضر در امور مدنی دادگاه تجدیدنظر 
تقریبا  به تمام دعاوی حقوقی صلاحیت  رســیدگی دارد و 
تنها تعداد کمی از دعــاوی در صلاحیت ذاتی دیوان عالی 
کشور قرار دارد. اگر رسیدگی ها در این صورت چند مرحله 
ای شــود مطمئن باشید که آرای ما  از اتقان و  اقناع کافی 

برای متداعیین برخوردار خواهد بود.
روحانی در پایان گفت: باید دیوان عالی کشور به کارکرد 
اصلــی خود و  آنچه که ذاتا بر پایه آن بنا شــده برگردد و 
پرونده هایی که از لحاظ مالی و یا اهمیت از درجه کمتری 
برخوردارند پس از رسیدگی تجدید نظر قطعی و در صورت 
مهم بودن موضوع و یا بالا بودن میزان خواسته از حد مقرر 
قانونی قابلیت رســیدگی مجدد در دیوان عالی کشــور را 
داشته باشــد، این امر می تواند موجب دقت در رسیدگی و 
خاتمه دادن قطعی به پرونــده و ایجاد اقناع در طرفین به 
لحاظ رسیدگی چند مرحله ای شــود. متاسفانه هر موقع 
که خواســتیم اعاده دادرسی ها را پایان دهیم  دوباره آن را 
ایجــاد کردیم، یک زمان ماده 18 بود و الان ماده ۴۷۷؛ لذا 
بهتر است رسیدگی به پرونده ها براساس اهمیت آنها چند 

مرحله ای شود.

واکنش یک نماینده مجلس به کوچ دادن شیعیان افغانستان از سوی طالبان

تطهیرکنندگان طالبان چرا ساکت هستند؟!

بهشتی پور: 

تحریم ها بدون مذاکره لغو نمی شوند

سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس:

مشترکان پرمصرف برق باید هزینه استفاده مازاد خود را بر دوش بگیرند

باید ماده ۴۷۷ قانون آیین دادرسی کیفری اصلاح یا حذف شود

 رهبر انقلاب در دیدار مسئولان نظام و مهمانان شرکت کننده 
در کنفرانس وحدت اسلامی:

شاخص اصلی وحدت، فلسطین است

در خجســته ســالروز ولادت باســعادت پیامبــر رحمت حضــرت محمد 
مصطفی)ص( و حضرت امام جعفر صادق )ع(، رهبر معظم انقلاب اســلامی در 
دیدار جمعی از مسئولان نظام و مهمانان شرکت کننده در کنفرانس بین المللی 
وحدت اســلامی، دو وظیفه مهم برای امت اسلامی را »تبیین و ترویج جامعیت 

اسلام در همه شئون زندگی بشر« و »تقویت اتحاد مسلمانان« خواندند.
به گزارش ایســنا،  آیت الله خامنه ای با تبریک این دو میلاد مســعود به ملت 
ایران و به همه امت اســلامی و آزادگان جهان، ولادت حضرت ختمی مرتبت را 
حادثه ای بســیار عظیم و سرآغاز دوره ای جدید از تفضلات الهی در زندگی بشر 
خواندند و افزودند: خداوند با ابلاغ برنامه کامل سعادت بشر به پیامبر، او را مأمور 
بــه اجرا و مطالبه این برنامه از پیروان خود کرد بنابراین مؤمنین در هر دوره ای 

از زمان باید وظایف خود را بشناسند و به آن عمل کنند.
ایشــان، »ادای حــق جامعیت اســلام« و »اتحاد مســلمین« را دو مورد از 
مهمتریــن وظایف امروز امت اسلامی دانســتند و در تبیین مــورد اول گفتند: 
قدرتهای سیاســی و مادی از گذشته اصرار دارند که اسلام را نه یک دین جامع 
و دارای برنامه برای همه شــئون زندگی بشــر، بلکه منحصر در عمل فردی و 
عقیده قلبی معرفی، و با تئوریزه کردن آن از زبان نویســندگان و روشنفکران، 
اینگونه القاء کنند که اســلام در مســائل مهمی مانند »تمدن سازی و مدیریت 
جامعه«، »اقتصاد و تقسیم قدرت و ثروت«، »جنگ و صلح«، »سیاست داخلی 
و خارجی«، »اقامه عدل و مقابله با ظلم و اشــرار« نه مرجع فکری اســت و نه 

راهنمای عملی.
رهبر انقلاب با تأکید بر اینکه متون اسلامی صریحاً چنین برداشتی از اسلام 
را نفــی می کند، ادای حق اســلام را در گرو تبییــن و ترویج این واقعیت مهم 
برشمردند و افزودند: عرصه فعالیت و دخالت اسلام، همه گستره و شئون زندگی 
بشــر از اعماق قلب و مســائل عبادی تا مسائل سیاســی، اقتصادی، اجتماعی، 
امنیتی و بین المللی اســت و کســی که این معنا را انکار کند، قطعاً به بیّنات و 

آیات متعدد قرآن کریم توجه نکرده است.
آیت الله خامنه ای تأکید اسلام به مسائل اجتماعی و وظیفه مهم تمدن سازی 
را نشــان دهنده اهتمام آن به حاکمیت دانستند و گفتند: مطالبه نظم اجتماعی 
در اسلام بدون توجه به مسئله حاکمیت و تعیین امام ممکن نیست و در قرآن 

نیز از پیامبران به عنوان امام یعنی رهبران و فرماندهان جامعه یاد شده است.
ایشــان تبیین جامعیت اسلام در همه شــئون را وظیفه علما، روشنفکران، 
محققان و استادان جهان اســلام خواندند و افزودند: البته جمهوری اسلامی در 
این زمینه وظیفه ســنگین تری برعهده دارد و مسئولان کشور بویژه مسئولان 

فرهنگی باید به وظیفه خود عمل کنند.
رهبر انقلاب در بخش دیگری از سخنانشــان با تأکید بر مسئله مهم »اتحاد 
مسلمین«، از چند چهره پر تلاش در عرصه اتحاد اسلامی همچون مرحوم آقای 
تســخیری، مرحوم آقای واعظ زاده، شهید شــیخ محمد رمضان البوطی، شهید 
ســیدمحمد باقر حکیم، مرحوم شیخ احمد الزّین و مرحوم شیخ سعید شعبان 

تجلیل کردند.
ایشان اتحاد مسلمانان را فریضه ای قطعی و دستور قرآنی خواندند و افزودند: 
وحدت اسلامی یک امر اصولی است نه امر تاکتیکی و مخصوصِ شرایط خاص، و 
این هم افزایی موجب قوی شدن مسلمانان می شود تا در ارتباطات با کشورهای 

غیر اسلامی نیز با دست پرُ وارد تعامل شوند.
آیت الله خامنه ای، علت تأکیدهای مکرر بر مســئله وحدت را فاصله زیاد بین 
مذاهب و تلاش های جدی دشــمنان برای افزایــش فاصله ها خواندند و گفتند: 
امروز کلمه شــیعه و ســنّی در ادبیات سیاســی آمریکایی ها هم وارد شده در 

حالی که آنها با اصل اسلام مخالف و دشمن هستند.
رهبر انقلاب با اشاره به تلاش های آمریکا و عوامل دست آموز آن برای ایجاد 
فتنه در هر جای دنیای اســلامی، خاطرنشــان کردند: انفجارهای تأســف بار و 
گریه آور اخیر در مســاجد افغانستان علیه مردم مســلمان و نمازگزار از جمله 
همین حوادث است که به دســت داعش انجام شد و آمریکایی ها صراحتاً بیان 

کرده بودند ما داعش را ایجاد کردیم.
ایشــان گردهمایی و اجتماعات سالانه در موضوع وحدت را کافی ندانستند 
و افزودند: در این زمینه باید بحث، تبیین، تشــویق، برنامه ریزی و تقســیم کار 
دائمی انجام شــود و به عنوان نمونه در همین قضیه افغانستان، یکی از راههای 
جلوگیری از حوادث، حضور مســئولان محترم کنونی این کشــور در مراکز و 

مساجد و یا تشویق برادران اهل سنت به حضور در اجتماعات مشترک است.
آیت الله خامنه ای تأمین هدف مهم ایجاد تمدن نوین اســلامی را جز با اتحاد 
شــیعه و سنّی ممکن ندانستند و گفتند: شــاخص اصلی برای اتحاد مسلمانان 
قضیه فلسطین است و هر چه جدیت بیشتری برای احیاء حقوق فلسطینیان به 

خرج داده شود، اتحاد اسلامی تقویت می شود.
ایشان، اقدام بعضی دولت های منطقه برای عادی سازی روابط با رژیم غاصب 
صهیونیستی را گناه و خطایی بزرگ خواندند و افزودند: این دولت ها باید از این 

حرکت و راه ضد وحدت اسلامی برگردند و خطای بزرگ خود را جبران کنند.
رهبر انقلاب در بخش پایانی سخنان شــان خطــاب به ملت ایران، پیروی از 
پیامبر عظیم الشأن اسلام را در گرو تبعیت و الگو قرار دادن از آن حضرت بویژه 
درسه موضوع »صبر«، »عدل« و »اخلاق« دانستند و گفتند: صبر یعنی پایداری 
و مقاومت در مقابل گناه و سستی در انجام وظیفه، و همچنین مقاومت در مقابل 

دشمن و مصائب گوناگون.
ایشان با تأکید بر اینکه امروز بیش از هر چیز به پایداری نیاز داریم، خطاب 
به مســئولان افزودند: با پایداری و مقاومت، و تحمل فشارها و مشکلات، راه را 

ادامه دهید و متوقف نشوید.
آیت الله خامنه ای، عدل را مهمترین هدف میانی بعثت پیامبران برشمردند و 

افزودند: قرآن کریم حتی عدالت را درباره دشمنان لازم می داند.
ایشان خاطرنشان کردند: در مقوله عدالت نیز مسئولان مخاطب اول هستند. 
در همه تصمیمات و مقررات باید مســئله عدالت مورد توجه باشد و در مواردی 

که لازم است پیوست عدالت برای تدوین و اجرای آنها در نظر گرفته شود.
رهبــر انقلاب با تأکید بر رفتار عادلانه در همه شــئون و محدود نکردن آن 
به تقســیم اموال و ثروت ها، به عنوان نمونه به فضای مجازی اشاره و خاطرنشان 
کردند: گاهی در فضای مجازی با خلاف گویی، تهمت و قول بغیر علم، بر خلاف 
عدالت رفتار می شود که هم افرادی که با این فضا سر و کار دارند و هم کسانی 

که مسئولیت آن را در اختیار دارند باید مراقبت کنند.
ایشــان افزودند: باید یاد بگیریم عادلانه رفتار کنیم و حتی در موقعیتی که 
حرف کسی را قبول نداریم، مخالفت خود را با تهمت، دروغ و اهانت آلوده نکنیم.
»پیروی از اخلاق نبوی« آخرین نکته ای که رهبر انقلاب به آن اشاره کردند 
و گفتند: اخلاق اســلامی یعنی تواضع، گذشت، سهل گیری در مسائل شخصی، 
احســان، و پرهیــز از دروغ، تهمت و ســوءظن به مؤمنین بایــد به عنوان یک 

دستورالعمل دائمی مورد توجه قرار داشته باشد.
آیت الله خامنه ای تأکید کردند: اینکه ما ادعا می کنیم مســلمان و جمهوری 
اسلامی هســتیم باید با اقدام همراه باشــد و در عمل پیرو پیامبر عظیم الشأن 
باشــیم. پیش از ســخنان رهبر انقلاب اســلامی، رئیس جمهــور وجود پیامبر 
اکــرم)ص( را بزرگترین نعمت و قله تحول برای بشــریت خواند و گفتت: امام 
تحول خواه ما نیز به تبعیت از رسول اکرم)ص( و با توکل به خدا و اتکاء به مردم 
قیام کرد و امروز نیز ســند گام دوم انقلاب راهنمای تحول در همه بخش های 

کشور و پاسخ به نیاز مردم است.
رئیس جمهــور در بخش دیگری از ســخنان خود مســئله کرونــا و تأمین 
کالاهای اساســی را دو دغدغه اصلی در آغاز کار دولت برشمرد و گفت: امروز با 
واکسیناسیون گسترده گام بزرگی در صیانت از سلامت مردم برداشته شده و با 

تأمین کالاهای اساسی نگرانی ها در این زمینه رفع شده است.
رئیسی، سیاســت خارجی کشور را تعامل گسترده با دنیا به ویژه همسایگان 
بیان کرد و با تأکید بر اینکه اقتصاد کشور را به مذاکره و مانند آن گره نمی زنیم، 
گفت: ما به آنچه تعهد کردیم پایبند هستیم اما آمریکا و اروپایی ها دچار بحران 

در تصمیم گیری هستند.

خبر


